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ToWARDs KNoWlEDgE DEmoCRACy: 

Wat moet je doen (en wat moet je laten) 
om succesvol een innovatie te realiseren?

Eind augustus organiseert het RMNO het 
driedaags congres “Towards Knowledge 
Democracy”. TransForum wil op dat congres 
de discussie starten waarom “democratise-
ring van kennis” nodig is om te komen tot 
een succesvolle innovatie. Dit doen wij door 
te laten zien wat de betekenis is van New 
Knowledge, wat de werkwijze van Trans-
Forum is en welke ervaringen daarmee zijn 
opgedaan in onze praktijkprojecten. 

Plannen-investeren-oogsten
Volgens TransForum is een probleemgedre-
ven aanpak alleen mogelijk door produc-
tieve koppelingen te maken tussen cruciale 
actoren (de KOMBi actoren: een netwerk 
van kennisinstellingen, overheid, maat-
schappelijke organisaties en bedrijven). 

Zodoende ontstaat een goede voedings-
bodem voor het gezamenlijk creëren van 
waarde.
Bestaande wetenschappelijke en praktijk-
kennis wordt beschikbaar gemaakt voor 
alle partijen en op alle niveaus. Het delen 
van deze kennis kan alleen als iedereen 
(beleidmakers én onderzoekers) bereid is 
om afstand te doen van eigen dogma’s. 
Dus een open grondhouding aan te nemen. 
Belangrijke voorwaarde voor de nage-
streefde innovatie is “verbindend leider-
schap”: een manier van werken waarbij op 
basis van visie, vertrouwen en strategisch 
inzicht een alliantie wordt gevormd tussen 
samenwerkende partners. 
Op de tweede dag van het congres bege-
leiden prof. Chris Peterson (Michigan State 

Volgens Roel Bol (topambtenaar van het Ministerie van LNV) is er beslist een 
markt voor biomassa; er zou 7 tot 8 miljard euro per jaar mee kunnen worden 
verdiend. Maar tot dusver zijn het vooral kleine agrarische bedrijven die met 
biomassa zijn gestart, en wachten de grote chemiereuzen zoals Dow Chemical en 
DSM af of het werkelijk iets wordt. Voor die grote bedrijven is er nog niet genoeg 
aanbod van biomassa om dat rendabel, dus op grote schaal, te gaan verwerken. 
Bovendien is het bestaande aanbod niet uniform van kwaliteit en niet constant 
genoeg. Import zou daarvoor een oplossing kunnen zijn, maar dat is weer niet 
bevorderlijk voor de concurrentiepositie van de Nederlanders. 

Afspraken tussen ondernemers, om samen aan de vereiste hoeveelheden en 
kwaliteit te komen, zouden wel een oplossing kunnen zijn. Dan kan er op termijn 
zelfs worden geproduceerd voor alle Europese lidstaten. Dat vereist vertrouwen 
en onderling begrip. Want ingenieurs praten niet zo gemakkelijk met boeren, 
en boeren spreken een andere taal dan de overheid. Voeg daar nog aan toe dat 
banken of andere investeerders financiële steun moeten verlenen, én dat LNV in 
overleg met EZ de bestuurlijke ruimte moet geven om samen te werken. Aan dat 
laatste wordt elke dag gewerkt, zei Bol. 

Op 9 september wordt in Nederland de 
Dag van de Duurzaamheid gevierd. Veel 
mensen laten die dag hun initiatieven zien 
om onze aanwezigheid op aarde meer in 
overeenstemming te brengen met haar  
draagkracht. De voorstellen variëren van een 
optocht met elektrische auto’s tot een lezing 
over Gaia Logica. Op www.dagvandeduur-
zaamheid.nu kunt u ze nalezen.

Hartstikke mooi al die activiteiten. Vooral 
ook omdat daarmee duidelijk wordt dat een 
thema als duurzaamheid vooral iets is van 
aanpakken, van handen uit de mouwen, en 
niet iets om wijdlopige politieke discussies 
mee te vullen. Steeds meer mensen voelen 
zich betrokken, starten hun eigen duur-
zaamheidsinitiatief en zoeken aansluiting bij 
anderen. Ik zou wensen dat die mentaliteit 
zou bestaan over de gehele breedte van het 
werkveld waarmee de idee van duurzame 
ontwikkeling is verbonden. 

Daarmee bedoel ik dat duurzaam consume-
ren het logische gevolg zou moeten zijn van 
duurzaam produceren. Dat betekent dat je 
met zo min mogelijk effecten op de omge-
ving nuttige zaken voor de mensheid maakt. 
Neem bijvoorbeeld voedsel. Of je nu planten 
eet (spinazie, sla, asperges) of dieren (ham-
burger, rookworst, spekjes in de avocadosa-
lade), ergens zal dat allemaal door boeren 

geproduceerd moeten worden. Wij doen dat 
tegenwoordig behoorlijk versnipperd: een 
slaboer maakt sla en een varkensboer maakt 
spekjes. Dat is niet erg handig, want het 
afval van de slaproductie kunnen varkens 
weer prima eten en ook omgekeerd. Ja, de 
poep van varkens is prima mest voor uw 
kropje sla. Door die activiteiten weer bij el-
kaar te brengen, kun je een fors deel van de 
verspilling terugdringen die de afzonderlijke 
sla-boer en varkensboer veroorzaken. En als 
je dat ook nog eens op een schaal doet die 
aantrekkelijk is voor andere bedrijven – zoals 
energieproducenten of de chemische indus-
trie – dan kun je het nog beter doen. 

Er is wel een voorwaarde aan die vorm van 
duurzaam produceren: om genoeg te maken 
voor iedereen, ontkom je niet aan concen-
tratie en aan schaalvergroting. Daar hoeft 
niets mis mee te zijn, want concentratie 
leidt tot minder transport van dieren (en dus 
tot minder dierenleed) en schaalvergroting 
leidt tot minder afval en minder verspil-
ling. Natuurlijk is het nodig om met elkaar 
heldere afspraken te maken over hoe we het 
dan organiseren, en wederzijds de ruimte te 
creëren om ook op die manier aan duur-
zaamheid te werken. 
Dan gaat de Dag van de Duurzaamheid over 
álle kansen op duurzaamheid die we heb-
ben. Doet u ook mee?

Biobased economy vraagt om 
 samenwerking op grote schaal

De huidige crisis biedt kansen aan de Nederlandse 
agrosector. Immers juist in tijden van crisis is verande-
ring nodig. Wie nu inspeelt op de veranderde vraag 
kan de kansen benutten. Wat is er dan veranderd? De 
hedendaagse consument wil niet alleen lekker voedsel, 
hij wil ook weten hoe het gemaakt wordt, dat dieren 
een prettig leven hebben gehad, dat het landschap in 
stand blijft én dat de producent van het voedsel een 
redelijk inkomen krijgt. Als agrarisch ondernemer sta 
je dus voor de uitdaging om niet alleen aan profit te 
werken, maar ook aan people en planet. Velen hebben 
wel ideeën, maar hoe kun je je product of dienst aan 
de man brengen, met wie kun je dan samenwerken, en 
welke communicatie gebruik je? 
Op het innovatie event “Van crisis naar kans” dat 
TransForum organiseert op 2 december in Madurodam 
(Den Haag) laten we zien hoe je met deze vragen om 
kunt gaan. Ruud Koornstra (initiatiefnemer van oa 
energiebedrijf Oxxio en Greencard Visa) en Meiny Prins 
(directeur Priva BV en Zakenvrouw van het Jaar) vertel-
len hoe hun bedrijf inspringt op de vraag uit de markt. 
Uit de projecten van TransForum halen we voorbeelden 
en ervaringen waar ondernemers direct mee aan de 
slag kunnen. En Secretarissen-generaal André van der 
Zande (Ministerie van LNV) en Chris Buijink (Ministerie 
van EZ) laten zich door journalist Frénk van der Linden 
bevragen op wat de overheid kan doen om onderne-
mers te steunen. 

Ondernemers en werknemers uit de agrarische sector 
zijn van harte welkom op 2 december van 13.00 tot 
19.00 uur in Madurodam (Den Haag). Aanmelden kan 
via moes@transforum.nl. 

In dit nummer:

 Drukbezochte Dag van de Zorgland-
bouw

 Projecten Metropolitane landbouw 
bepleit

 Congres Towards Knowledge 
 Democracy

 Dairy Adventure wordt een echt 
avontuur

De fossiele brandstoffen in de wereld raken op. Om toch aan onze energiebehoefte 

te voldoen, wordt in de agrarische sector gezocht naar alternatieven. Bijvoorbeeld 

energie uit biomassa, dat zijn restproducten van agrarische productie. Denk aan 

maisschroot, gras, houtsnippers, of dierlijke resten. Uit biomassa kunnen ook 

grondstoffen voor bijvoorbeeld bouwmaterialen worden gehaald. Om productie en 

afzet op elkaar af te stemmen, is samenwerking nodig. Want voldoende aanvoer 

van biomassa is vooralsnog de grootste hobbel. 

Roel Bol sprak op het symposium “Agribusiness Clusters” 
dat TransForum organiseerde met ERAC en de Universiteit 
van Tilburg. Op dit symposium werd het eerste exemplaar 
van het boek “Agribusiness Clusters, bouwstenen van 
de regionale biobased economy?” overhandigd aan 
voormalig minister Veerman van LNV. 

Van crisis naar kans 

TransForum innovatie 
event in Madurodam 
op 2 december 2009 Dag van de Duurzaamheid
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PRoJECTNIEUWs
Dairy Adventure: Schaalsprong in de 
 melkveehouderij wordt een echt avontuur

Veerman pleit voor meer projecten 
Metropolitane Landbouw 

duurzame richting te ontwikkelen. Een 
van de mogelijkheden om onze daartoe 
is het combineren van verschillende 
agrarische activiteiten, zoals landbouw 
en zorg of agrarische productie en 
energieopwekking. Veerman onderstreept 
in het interview de vele mogelijkheden 
die metropolitane landbouw biedt voor 
het duurzaam produceren van vers 
voedsel dicht bij de stad. Hij pleit er voor 
om wereldwijd actie te ondernemen 
en in de praktijk te laten zien welke 
duurzaamheidswinst metropolitane 
landbouw kan realiseren. 

Veerman kreeg bijval van de Secretaris-
Generaal van het Hongaarse ministerie van 
Landbouw, Laszlo Vajda. Vajda: “Producten 
hebben soms wel 500 km afgelegd naar 
de supermarkt, terwijl de afstand tussen 
supermarkt en de keukentafel niet meer 
is dan twee kilometer. Het dichterbij 
produceren van voedsel kan energie en 
milieu sparen en tegelijkertijd zorgen 
voor vers voedsel op onze tafels”. Vajda 
is eveneens van mening dat we niet 
alleen moeten praten over Metropolitane 
Landbouw, maar dat actie geboden is 
om een meer duurzame landbouw te 
realiseren.

De congresdeelnemers gingen 
vervolgens met elkaar in gesprek over 
wat metropolitane landbouw voor hun 
land kan betekenen. De reacties liepen 
uiteen van ‘duurzame en innovatieve 
oplossing’, ‘complex’, tot ‘hier moeten we 
onmiddellijk mee aan de slag’. 

de schaalvergroters tot elkaar veroordeeld. 
Wat de één doet, beïnvloedt ook de ander. 
We zijn bezig met een maatschappelijk 
fenomeen”. In de discussies over de inten-
sieve veehouderij wordt schaalvergroting 
vaak geassocieerd met megastallen. Melk-
veehouders begrijpen dat dit ook het imago 
van de melkveehouderij raakt. Daarom 
willen zij laten zien hoe zij omgaan met 
grote aantallen dieren, dierenwelzijn en het 
landschap. Er zijn verschillende vormen van 
schaalsprong mogelijk, waarin juist dieren-

Welk beeld wil je neerzetten bij een 
schaalsprong in de melkveehouderij? En 
welke communicatiestrategie past daarbij? 
Melkveehouders die flink willen opschalen 
praatten daarover in een workshop van het 
project Dairy Adventure met onderzoekers, 
welzijnsexperts en beleidsmedewerkers. 
Voor de melkveehouders is goed contact 
met de directe omgeving van groot belang. 
Maar ook willen ze werken aan een lande-
lijke communicatiestrategie. Een van hen 
zei: “Als het gaat over beeldvorming zijn 

welzijn en het landschap belangrijk zijn. 
Zo’n koeientuin zal in de praktijk worden 
gedemonstreerd door de melkveehouders 
die daaraan werken. Daarnaast gaan de 
melkveehouders meedoen met het landelijk 
debat over schaalsprong. Daarvoor wordt 
gewerkt aan een communicatiestrategie en 
de formulering van de eigen positie. Dairy 
Adventure wordt daarmee een echt avon-
tuur: een zoektocht naar een maatschappe-
lijk acceptabele vorm van schaalsprong en 
een passende communicatiestrategie. 

Een zorgboer wordt een ondernemer met 
een ‘nieuw’ product, waarvoor nieuwe 
kennis en competenties nodig zijn. Hij 
(of vaker: zij) zal de traditionele focus op 
(zorg)landbouw moeten verleggen naar 
innovatie van het bedrijf, en het onderhou-
den van het netwerk. 
Ondernemen in de zorglandbouw betekent 
ook: onderhandelen met grote partners 
als zorginstellingen en overheden. Dat is 
te leren. Dat geldt ook voor voorlichting 
en productmarketing, en het verbeteren 
van het aanbod. De zorgboeren raadden 
elkaar aan om te kiezen voor een duide-
lijke doelgroep, zoals mensen met autisme. 
Vervolgens is het zaak je te verdiepen in de 
vraag van die doelgroep, en het bieden van 
een daarbij passend aanbod, bijvoorbeeld 
jeugdzorg, arbeidsmarkttoeleiding, of crisis-
opvang. Een ander advies was het inspelen 
op trends als de toenemende behoefte aan 
zorg of interesse voor de natuur. Tenslotte 
hoort bij ondernemerschap ook het in 
systematisch in kaart brengen van potenti-
ele financieringsbronnen, zoals EU-gelden 
voor plattelandsontwikkeling, participatie-
budgetten en franchiseformules.

Huiswerk voor de overheid
De overheid bleek een bron van ontevre-
denheid bij de zorgboeren. De zorgland-
bouw is een nieuw fenomeen, waar de 
wetgeving niet op is toegesneden. Zorg-

boeren verwachten dat de overheid een 
betrouwbare partner is, onder meer door 
ondernemers een basis te bieden voor hun 
investeringsplannen. Daarvoor moet de 
overheid consistent zijn in regelgeving en 
continuïteit van zorgbudgetten. Maar de 
verantwoordelijkheden worden lokaal en 
landelijk nog te vaak heen en weer gescho-
ven. Zorgkantoren zijn slecht bereikbaar 
en hanteren verschillende strategieën. 
Bestemmingsplannen en lange wijzigings-
procedures vormen grote belemmeringen, 
net als de regels over dierziektes die gevaar 
kunnen opleveren voor cliënten. Om de 
overheid te helpen, kunnen ondernemers 
zelf businessplannen ontwikkelen, waarin 
ook voorstellen voor aanpassingen in 
wetgeving worden gedaan. 

 
Hoe wordt kennis geproduceerd en ver-
zameld? Hoe wordt die gebruikt in beleid, 
wetenschap en media? En welk effect heeft 
dat op de democratie? Deze vragen staan 
centraal op de internationale conferentie 
“Towards Knowledge Democracy” van 25 
tot 27 augustus in Leiden. TransForum is 
sponsor van het congres en zal verschil-
lende activiteiten in het thema: “State of the 
Art in Transdisciplinary Research” verzorgen. 
Zie ook www.knowledgedemocracy.nl

 
De volledige resultaten van de TransForum 
workshop zijn te vinden op www.transforum.
nl. Tijdens de workshop werd het boekje “Please 
in my backyard’ gepresenteerd, waarin de 
mogelijkheden voor realisatie van ‘Integrated 
Communities’ in het landelijk gebied worden 
besproken aan de hand van de “Integrated 
Care Community’ Parc Hoogveld te Sittard. 
Dit boekje is te downloaden op de website 
of te bestellen bij moes@transforum.nl. Meer 
informatie over de zorglandbouwactiveiten 
van TransForum bij Rik Eweg, 
eweg@transforum.nl

University), Jeroen Bordewijk (bestuurs-
lid TransForum en counselor RMNO) en 
Henk van Latesteijn een ‘open space’ 
werksessie. De centrale vraag is op welke 
wijze de samenwerking tussen kennis-
instellingen en bedrijfsleven het beste 
kan worden vormgegeven. In groepen 
zullen de deelnemers hun positieve en 
negatieve ervaringen bespreken. De 
aanbevelingen zullen op de derde dag 
van het congres worden gepresenteerd 
aan leden van het Kabinet. 

Zorgboeren adviseren  
elkaar om blijvend te leren
Maak tijd vrij voor scholing en training. Dat was het belangrijkste advies dat zorgboeren 

elkaar gaven op de Dag van de Zorglandbouw. Het advies was er een in een lange rij 

van kansen, belemmeringen en oplossingstrategieën die werden genoemd tijdens een 

drukbezochte workshop van TransForum. 

De IAMA conferentie werd dit jaar 
bezocht door meer dan 300 personen 
uit de food en agribusiness. Tijdens 
het vierdaagse congres in Boedapest 
organiseerde TransForum een ‘special 
session’ over het onderwerp Metropolitane 
Landbouw, de visie waar TransForum aan 
werkt. Veerman noemde Metropolitane 

Landbouw een ‘realistische trend’ om 
de voedselvoorziening rondom grote 
stedelijke gebieden een oplossing te 
bieden. 

Metropolitane Landbouw richt zich op 
de uitdaging om de agrarische productie 
rondom grote metropolen in een meer 

Voormalig landbouwminister Cees Veerman daagt de internationale agribusiness uit 

om projecten van metropolitane landbouw te starten. Dat zei Veerman in juni tijdens 

een video-interview op het World Forum van de International Food and Agribusiness 

Management Association (IAMA) in Boedapest (Hongarije).

Deelnemers aan de workshop van Dairy Adventure.


